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دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س( گفت: کسی 
فکر نکند که باید سلاح خودش در دفاع از راه امام را کنار بگذارد. 
هر روز نام امام زنده تر می شود و این افتخار ماست ولی رسالتی را 
می طلبد که از این ظرفیت الهی استفاده کنیم و مسئولیت دفاع 
از آرمان امام را برعهده یک دستگاه خاص نگذاریم. حجت الاسلام 
والمسلمین محمدعلی انصاری در دیدار اعضای ستاد مرکزی 
بزرگداشت امام خمینی)س( با یادگار امام گفت: این مجموعه 
بخش کوچکی از مجموعه عظیم ستاد بزرگداشت امام هستند 
که مسئولان برگزاری مراسم بزرگداشت امام را برعهده دارند و 
به یاری خدا علی رغم تأخیری که در کار ستاد پیش آمد، برنامه 
ریزی ها به خوبی پیش رفت و من هیچ احساس نگرانی در خصوص 
کمبود مقدمات کار برگزاری مراسم احساس نمی کنم. دبیر ستاد 
مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س( یادآور شد: طبیعتا همه ما 
از خدا درخواست داریم این مراسم با شکوه به تعبیر مقام معظم 
رهبری متفاوت با سایر مراسم ها باشد اما همه می دانیم این مراسم 
مقدمه ای است برای شناخت راه و آرمان ها و ادامه راه حضرت 
امام. انقلاب اسلامی و نهضت امام از 15 خرداد سال 42 شروع 
شد و مطمئنا در آن روز دشمنان امام راجع به راه و حرکت امام 
حساسیت داشتند اما وقتی به خاطرات و اسناد مرتبط با آن دوران 
مراجعه می کنیم، می بینیم برخی بزرگان آن رژیم اصلا امام را 
نمی شناختند و هر مقدار قضایا جدی تر می شد پیگیر راه و هدف 
مبارزه امام می شدند. وی افزود: امروز قضیه این نیست که در دنیا 
سیاستمداری پیدا شود و نام خمینی را نشنیده باشد. امروز همه 
عالمان، اندیشمندان، شخصیت های سیاسی و حتی عامه مردم 
دنیا با نام امام آشنا هستند و تمام تلاش دشمنان این است که 
صدا، نام و مکتب سیاسی امام را خاموش کنند و خدا می داند که 
چه توطئه هایی می شود. لازم به ذکر و یادآوری نیست، 60 سال 
شاهد درگیری و نبرد سخت جانفرسا بوده ایم. کسی فکر نکند که 
باید سلاح خودش در دفاع از راه امام را کنار بگذارد. هر روز نام امام 
زنده تر می شود و این افتخار ماست ولی رسالتی را می طلبد که از 
این ظرفیت الهی استفاده کنیم و مسئولیت دفاع از آرمان امام 
را برعهده یک دستگاه خاص نگذاریم. انصاری تأکید کرد: تک 
تک ما از بنده تا همه مسئولان نظام، نگاه دیگران این است که 
آیا این رفتارها چیزی است که امام مطالبه می کرد؟! سلاح ما در 
برابر دشمن چیست؟ هرچه امکانات تدافعی داشته باشیم افتخار 
می کنیم اما من معتقدم سلاح بزرگ و آتشین ما برای همیشه 
امام است. من معتقدم که اگر امام و رهبری را در کنار خودمان 
و عشق به امام را در سینه خودمان داشته باشیم، هیچ دشمنی 
نمی تواند با ما مقابله کند. زندگی ما موکول به پیروی از راه امام 
است و ان شاء ا... ممات ما در راه امام باشد. وی در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اینکه شور و اشتیاق و علاقه وافری در چهره 
کسانی که برای بزرگداشت امام کار می کنند مشاهده می کنیم، 
گفت: نمایندگان دستگاه  ها و وزارتخانه ها انصافا پای کار آمدند و 
نیازهای ستاد تأمین و دستورات لازم به همه مراکز داده شده است 
و الحمدلله همه مجموعه ها آماده برگزاری مراسم سی و چهارمین 
سالگرد ارتحال امام هستند. امیدواریم مردم با آرامش در مراسم 

بزرگداشت امام شرکت کنند و از فیض این مراسم بهره بگیرند. 

حجت الاسلام محمدعلی انصاری: 

  کسی فکر نکند که باید سلاح خودش 
در دفاع از راه امام را کنار بگذارد

دریــچه

به بهانه سالگرد درگذشت مرد اخلاق

 ناطق نوری: دعایی در جناح
 و گروه نمی گنجید 

سیدمحمود  حجت الاسلام  درگذشت 
دعایی، مدیر موسسه اطلاعات و چهره سیاسی 
و فرهنگی در روز یکشنبه 15 خرداد1401، 
موجی از اندوه و تاسف را برانگیخت و بسیاری از 
اهالی فرهنگ و سیاست را به واکنش برانگیخت. 
اگرچه در صدها پیام و سخن که در پی این 
ضایعه منتشر و گفته شد، وجوه مختلف زندگی 
و کارنامه فرهنگی و سیاسی دعایی مورد تاکید 
قرار گرفت، ولی یکی از مهم ترین میراث های 
این سیاستمدار و مطبوعاتی محبوب که همانا 
موسسه اطلاعات است، کمتر مورد توجه قرار 
گرفت. برای آشنایی با آنچه سیدمحمود دعایی 
در پهنه مطبوعاتی کشور از خود به جا گذاشته 
است، سراغ چند تن از روزنامه نگاران پیشکسوت 
و باسابقه رفتیم و از آنها درباره مدیریت روزنامه 
موسسه  این  بخش های  دیگر  و  اطلاعات 

پرسیدیم که در ادامه می خوانید. 
   ناطق نوری: دعایی همه را به بهشت 

می فرستاد
ناطق نوری، رئیس اسبق مجلس درباره مرحوم 
دعایی گفت: »بدون مبالغه او مصداق کامل این 
فرمایش بوده است. آری، او یک روحانی متواضع، 
خوش اخلاق، ساده زیست، خوشبین به انسان ها، 
رئوف و مهربان بود. او گرچه دارای اندیشه و بینش 
خاص بود و نسبت به مسائل سیاسی، فرهنگی، 
سیاست خارجی و داخلی نظر خود را داشت، لکن 
آنقدر روح بلند و وسعت نظر داشت که در جناح 
و گروه نمی گنجید. در پایان گفتارم را با جمله ای 
که در قالب شوخی به او می گفتم به پایان می برم. 
به آن مرحوم می گفتم آقای دعایی اگر روز قیامت 
شما و مرحوم آیت ا... انواری را مامور بهشت و 
جهنم انسانها کنند، به خاطر خوش نفسی و نگاه 
مهربانانه تان به انسان ها هیچکس را به جهنم 

نمی فرستید.«
   خانیکی: دعایی، استاد تعادل

هادی خانیکی، استاد ارتباطات دانشگاه و 
مدیر انجمن ایرانی مطالعات فرهنگی و ارتباطات: 
»او به راستی تجسد انسان در دوران ما بود. او 
از میدان های مختلفی گذشته بود. از رادیو 
صدای روحانیت تا مدیریت روزنامه اطلاعات 
به عنوان میدان تعادل توانست اعتماد بسیاری از 

رانده شدگان را جلب کند.«
   اردکانی: دعایی، مرد صفا

رضا داوری اردکانی، رئیس فرهنگستان علوم 
درباره مرحوم دعایی گفت: »حجت الاسلام 
والمسلمین حاج سیدمحمود دعایی مرد صفا و 
دوستی و وفا و صمیمیت، رخت از سرای فانی 
برکشید و به دیار دوست سفر کرد. می توان 
گفت او مردی فاضل و فرزانه و سخندان و بسیار 
متواضعی بود که ساده زندگی کرد و زندگی اش 
یکسره در خدمت دانش و فرهنگ و دانشمندان و 

فرهیختگان گذشت.«
   مهاجرانی: دعایی پا بر سر ثروت و دنیا 

و قدرت قرار داد
سید عطاءا... مهاجرانی، وزیر پیشین فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و از نویسندگان روزنامه اطلاعات: 
»اینکه کسی بتواند در شاهوار باشد باید راهی 
طولانی طی کند. آقای دعایی پا بر سر ثروت و 
دنیا و قدرت قرار داد. تواضع ایشان هیچ نشانی از 

مصنوعی بودن نداشت.«
   علایی: دعایی مقلد امام خمینی)ره( 

بود
حسین علایی، فرمانده اسبق نیروی دریایی 
سپاه و فعال سیاسی: »مرحوم آقای دعایی معرف 
یک فرد انقلابی از مبارزه تا پیروزی و از پیروزی 
تا امروز بود. اگر رفتار او را در دوره های مختلف 
به ویژه در 15 سال اخیر بررسی کنیم، آقای 
دعایی یکی از کسانی است که می توان هم به 
عنوان اسوه معرفی کرد هم معیار برای کسانی 
که می خواهند از آن استقاده کنند. ایشان تمام 
ویژگی هایی که یک فرد مسلمان باید داشته 
باشد، سعی می کرد اجرا کند. آقای دعایی هم 
دلداده و مقلد امام خمینی بود و هم به ایشان 

بسیار حساس بود.«
   ظریف: دعایی در برابر همه تواضع 

می کرد
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه سابق: 
»جناب آقای دعایی بیش از همه انسان بود. نماد 
اخلاق و انسانیت بود. این انسانیت و شخصیتش 
را از بندگی خدا و خدمت به مردم گرفته بود. در 
برابر همه متواضع بود و هیچگاه اجازه نداد کسی 
نسبت به ایشان و هم نشینی با او ناراحت و دلگیر 
شود. همیشه یار مظلوم بود. در برابر همه تواضع 

می کرد.«
   ابتکار: دعایی مظلوم واقع شد

معصومه ابتکار، معاون سابق رئیس جمهور 
در امور زنان و خانواده: »بابت از دست دادن 
چنین رفیق شفیقی که بنا به فرموده امام صادق 
)ع( ویژگی هایی داشت که نشان می داد اهل 
بهشت بود و روی گشاده داشت و زبان نرم داشت، 
متاسفم. او هرگز اهل تفرقه و تفریق و جدایی 
نبود. او انقلابی ای بود که به شدت بر زبانش 
مسلط بود. شرح صدری که داشت باعث می شد 
حقوق همه را پاس بدارد. از درک بالایی نسبت 
به جایگاه زنان برخوردار بود. آقای دعایی دست 
دهنده داشت و دنبال رفع مشکل و حل مسائل 
مردم بود. او نه تنها قبولی برجسته ای داشت و 
پایبند به آن شعارها بود بلکه ترازی داشت، برند 
دعایی برند انقلابی توام با بزرگواری و ادب و جذب 
و احترام و تواضع بود. یادی کنم از دو همرزم و 
یار امام یکی آقای توسلی و دیگری مرحوم آقای 

محتشمی پور که بسیار مظلوم واقع شدند.«

 در آستانه سی و چهارمین سالگرد ارتحال بنیانگذار 
انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره( چه تبیینی از 

ابعاد وجودی و عقیدتی ایشان دارید؟
من معتقدم اگر هر فرد منصف و معتدل وصیت نامه 29 

صفحه ای امام خمینی)ره( را ورقی بزند 
و بر روی هر فرازی که می خواهد تامل و 
اندیشه کند تازه می فهمد امام )ره( که 
بود ؛ به چه می اندیشید و چه ایده ای را در 
ذهن خود داشت. اگر کسی فقط همین 
وصیت نامه را مطالعه کند به این جمع بندی 
می رسد که امام یک بینش بسیار بالا و 
اررزشمند داشت که فقط نگاهش به مردم 
ایران و مسلمان دنیا نبود بلکه امام جهانی 
می اندیشید، برای جهانیان فکر داشت 
و آرزویش این بود که مردم دنیا در رفاه، 
آسایش و آرامش زندگی کنند. دیگر اینکه 
امام، مراکز فساد، تبعیض و خلاف عدالت 
و انصاف را به درستی شناسایی کرده بود 
و آن را به جهانیان معرفی کرد. یعنی امام 
می فرمود که دولتمردان شرق و غرب همه 
یک حالت استکباری و استثماری دارند و 
می خواهند بر دنیا تسلط پیدا کنند تا خود 
را بهتر و بزرگ تر و بالاتر معرفی کنند. امام 
تعبیری در وصیت نامه خود برای آمریکا 
دارد که می گوید آمریکا تروریست بالذات 
است و جوهر وجودی اش این است که 
دیگران را تحقیر کند و برای دیگران تبعیض 
قائل است و می خواهد استثمار کند. یا در 
مورد اسرائیل و صهیونیسم بیان امام)ره( 
این است که اینها به طور مستمر به دنبال 
فتنه و فساد هستند. امام)ره( در بینش 
بسیار دقیق بود و دانشش نیز بسیار والا 
بود، واقعا جهان را می شناخت و مطلع 

بود. چنانکه یک روز جمعه ای به وزارت خارجه فرموده بودند 
شما بولتن ندارید که مقامات وقت گفته بودند برای شما 
نمی فرستیم و امام گفته بود اگر من رهبرم باید بدانم و برای من 
جمعه و شنبه تفاوت ندارد. حتی در دوران بیماری هم وقتی 
برخی بولتن ها را برای امام نمی بردند 
ایشان می فرمود همه را بیاورید. از طرف 
دیگر اگر کوشش امام را هم نگاه کنیم 
می بینیم واقعا از دورانی که وارد مبارزه 
شده و از سال 40 که خود من بعد از 
فوت آیت ا... بروجردی شاهد آن بودم تا 
سال 68 ندیدم یک روز امام)ره( بدون 
کوشش، تلاش و فعالیت باشد. گاهی 
برخی مقامات خدمت امام می رفتند 
یا  ما خسته شدیم  و می گفتند که 
می خواهیم برویم امام می فرمود اگر 
بناست کسی خسته شود و رها کند من 
اولین نفر هستم و همین مساله باعث 
می شد تا دیگران شرمنده شوند و دیگر 
مطرح نکنند. امام در دانش، بینش و 
کوشش خود واقعا همانند نداشت. ما 
آنقدری که مطالعه کردیم در بین فقها 
و علمای دنیا و انسان های کوشا انصافا 
امام را یک فرد بی نظیر نه کم  نظیر 
می دانیم که حیات و وفات او خدمت به 
اسلام و قرآن و تاریخ بود. اکنون همین 
حرم امام )ره( در طول دوازده ماه مرکز 
مرکز فکر، فهم، فقه و اخلاق است. برای 
مراسم سالگردی که برگزار می شود 
ببینید که 34 سال از ارتحال امام )ره( 
می گذرد اما مراسم ارتحال امام )ره( 
هر سال با شکوه تر است و هر سال ما 
می توانیم حرف نو و جدیدی برای امام 

)ره( داشته باشیم. 

   برخی معتقدند که طی این سال ها برخی نهادهای 
فرهنگی توجه لازم را به امام و افکار و عقایدش 
)ره(  امام  یادگار  نداشته اند و در همین خصوص 
گلایه هایی را مطرح کرده است؛ از دیدگاه شما امروز 
برای بهبود شرایط جامعه در حوزه های مختلف نباید به 
آرا و اندیشه های امام )ره( بازگشت و آنها را پیاده کرد؟

اولا آرا و نظرات حضرت امام )ره( انحصاری و اختصاصی 
نیست که متعلق به ملت ایران یا دنیای اسلام یا دیگران باشد. 
امام هر حرفی که زده مخاطبش جهانیان بوده اند و همه باید 

از او استفاده کنند. 
از طرفی هم دستگاه های فرهنگی متولی باید بیشتر 
فرهنگ و اندیشه های امام خمینی)ره( را نشر، بسط و گسترش 
دهند، چراکه امام بنیانگذار این انقلاب بوده است و باید بیش 

از پیش برای نسل جدید شناسانده شود. 
   برخی ناکارآمدی ها و عملکردهای ناموفق در 
حوزه های مختلف که موجبات نارضایتی هایی را در 
جامعه فراهم آورده باعث شده تا برخی این نابسامانی ها 
را به دید کلی از چشم انقلاب و نظام ببینند تحلیل شما از 

این مساله چگونه است؟
به نظر من اگر آنچه در جامعه وجود دارد و می بینیم 
مثلا تبعیض، فساد و... آن را نباید به حساب امام و انقلاب 
بگذاریم بلکه باید آن را از دریچه برخی روندها، رویکردها و 
عملکردهای ناموفق جاری بنگریم. اگر واقعا مقلد و مبلغ آرا 
و نظرات امام خمینی)ره( هستیم باید به واقع و در عمل این 
مفاهیم را بسط و گسترش دهیم نه اینکه صرفا شعار بدهیم. 
من معتقدم که برخی تنگ نظری می کنند، اصلا تاریخ را 

نخوانده اند. 
به نظر من باید بین اصل نظام و نگاه به نظام تفاوت قائل 
شویم و آن را از برخی از نابسامانی ها و فسادهای که خود را 
منتسب به نظام می دانند و شایسته نیست آنها را جزء نظام 

بدانیم تفکیک کنیم. 
والا اگر بخواهیم اصل اشکال را به اسلام و انقلاب و نظام 

منتسب کنیم کمال بی انصافی است. 

 رویکرد و سیاست های صداوسیما در زمان ریاست 
شما بر این نهاد چگونه بود و رویکرد امام خمینی)ره( به 

این سازمان را توضیح دهید. 
ما آن زمان بر اساس فرمایش امام)ره( از سه قوه نظام 
حمایت می کردیم. اگر هم ایرادی بود به نحوی می گفتیم. 
ما در رادیو و تلویزیون برنامه های زیادی با مسئولان نظام 
داشتیم. مسئولان سؤالات مردم را جواب می دادند. این گونه 
نبود که جناحی و باندی عمل کنیم. در زمان حضورم در 
صداوسیما سعی شد تا رهنمودهای امام اجرا شود بنابراین 
ما علیه فرد یا جریانی نبودیم که بخواهد از ما دلخور شود 
یا شکایتی کند، واقع بینانه کار می کردیم. رابطه امام)ره( با 
تلویزیون خیلی خوب بود. امام)ره( برنامه ها را می دیدند و 
دقت خیلی زیادی داشتند و گاهی تذکر می دادند. اظهارات و 
دیدگاه های امام بسیار موثر و تاثیر گذار بود. سالگرد امیرکبیر 
برنامه نداشتیم و در آن زمان از نظر برنامه سازی در مضیقه 
بودیم. سریالی با عنوان سلطان صاحبقران در زمان شاه 
ساخته بودند که داستان زندگی امیرکبیر و ناصرالدین شاه 
بود. در این سریال صحنه ای بود که همسر امیرکبیر هنرپیشه 
معروف و خوش سیمایی بود، وقتی امیرکبیر را شهید کردند، 
گریه می کرد و اشک از چشم هایش به پایین می آمد که 
صحنه بسیار زیبایی را ساخته بود. امام من را خواستند و 
فرمودند امیرکبیر چنین همسری داشته است که شما این 
چهره را برایش ساخته اید؟ امام به نکات ریز توجه می کردند 
و تذکر می دادند که اگر موردی بود اصلاح کنیم. پرسیدم 
خلاف شرع است ایشان گفتند مقدسین ایراد می گیرند. 
ما آن زمان بر اساس فرمایش امام از سه قوای نظام حمایت 
می کردیم. اگر هم ایرادی بود به نحوی می گفتیم. ما در رادیو 
و تلویزیون برنامه های زیادی با مسئولان نظام داشتیم. 
مسئولان سؤالات مردم را جواب می دادند. این گونه نبود که 
جناحی و باندی عمل کنیم. سیاه نمایی و بزرگ نمایی هم 
نمی کردیم، واقع بینانه کار می کردیم. ولی الان صدا و سیما 

تفاوت اساسی نسبت به گذشته دارد. وقتی هر دولتی می آید 
عمدتا در جهت تبلیغ آن دولت است و اطلاع رسانی مربوط 
به این دولت است. امام می گفت صدا و سیما باید ارزش های 
اسلامی را تبیین کند. پس باید هدایتگر باشد و بدآموزی 
نداشته باشد. قبلا هم توضیح داده بودم مدیریت من در 
صداوسیما از مرداد 1360 تا 25 بهمن 1372 بود و 13سال 
در این مسئولیت حضور داشتم. پیش از مدیریت صداوسیما 
هم معاون نخست وزیر وقت یعنی شهید رجایی بودم. در 
خاطرم هست در عصر پنج شنبه ای، از شورای سرپرستی 
دفترم آمدند تا از من برای پذیرفتن ریاست صداوسیما دعوت 
کنند. به آنها گفتم اجازه دهید تا با امام)ره( مشورت کنم، 
نظر ایشان را بدانم و سپس نظر بدهم، اما بعد از اینکه از نزد 
من رفتند، ساعت 8 و نیم شب حکم ریاستم بر صداوسیما از 

این رسانه قرائت شد. 
 اعترافات تلویزیونی متهمان سیاسی در دوران 

مدیریت شما نبود؟
خیر. در مواردی مثلا از آقای شریعتمداری آن 

دوران وزیر اطلاعات بود، مصاحبه از ایشان گرفته 
بودند و این مصاحبه را پخش کردند که بعد از 
مصاحبه می خواستیم، برنامه سازی کنیم اما امام 

فرمودند همان مصاحبه کافی است و در 
زمینه اخبار اعترافات زندانیان یا... در 

این زمینه فعال نبودیم. 

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

امـــــام  امـــــام  در   دانـــش،در   دانـــش،  بینش و کوشش بینش و کوشش 
همانند نداشتهمانند نداشت

نــــگاه
امام، مخالف ادامه جنگ بعد رفع اشغال   

 امروز با روشن شدن نتایج ادامه جنگ می توانیم تحلیل هایی 
ارائه دهیم که آن روز به راحتی امکانش نبود. اوایلی که جنگ 
آغاز شد در ذهن امام و تمام مسئولین این بود که دشمن را از 
سرزمین های اشغالی پس بزنند.  در زمانی که ارتش عراق در خاک 
ایران بود، موضوع به پایان رساندن جنگ با حضور حتی یک نظامی 
دشمن در خاک ایران، در ذهن هیچ کس مطرح نبوده است.  بنده 
هر قدر مطالعه کردم نتوانستم مطلبی در این مورد پیدا کنم. به نظر 
می رسد که در ذهن امام اینگونه می گذشت که اگر ما دشمن را از 
کشور بیرون کنیم جنگ تمام خواهد شد. به همین دلیل است 
که شما مشاهده می کنید تا زمان انجام عملیات بیت المقدس هر 
قدر از امام سوال می شود که »آیا ما می توانیم از مرز عبور کنیم؟« 
با پاسخ منفی امام مواجه می شوید. حتی قبل از فتح المبین آقای 
محسن رضایی خدمت امام می رسند و می پرسند اگر در این عملیات 
امکانش  فراهم بود، آیا از مرز عبور کنیم؟ پاسخ امام باز هم  منفی 
است. هر دفعه دیگر که از ایشان سوال می شود امام می گویند از 
مرز عبور نکنید؛ نیت ما فقط بیرون کردن دشمن از خاک کشور 
است.  در پیام ها و صحبت های مختلف امام نیز این موضوع  کاملًا 
مشهود است. موافقت ایشان تا رسیدن نیروهای رزمنده ایران به 
مرز و بیرون کردن نیروهای عراقی بوده است. امام پس از دفع تجاوز 
و بعد از آن رفع اشغال سرزمین های ایران، خواهان پایان دادن به 
جنگ بوده اند.  اما بعد از اینکه عملیات  بیت المقدس انجام شد و ما 
موفق به آزادسازی خرمشهر می شویم،  یک تصور کلی در بعضی از 
مسئولین امر شکل می گیرد که دیگر جنگ تمام شد.  در بحث هایی 
هم که در جریان  جلسات شورای عالی دفاع انجام می شود موضوع 
مهم آن است که نیروهای ایران در کجا پدافند کنند. ما اگر جنگ 
را تمام کردیم اما عراق به جنگ پایان نداد، کجا بهتر است نیروهای 
خود را مستقر کنیم،  تا به یک عارضه طبیعی مثل اروندرود متکی 
باشیم، زیرا در لب مرز هیچ  عارضه طبیعی مناسبی وجود ندارد.  
بحث بر سر این موضوع و نیز چگونگی دریافت خسارات جنگ، 
مسئولین کشور را به سمت لزوم عبور از مرز و ادامه جنگ سوق 
می دهد.  شما اگر با دقت مذاکرات دو جلسه شورای عالی دفاع پس 
از آزادسازی خرمشهر را مرور کنید مشاهده می کنید که یکی از 
کسانی که بیشتر صحبت را می کند مرحوم تیمسار ظهیرنژاد است. 
ایشان فردی نظامی و ارتشی است که اعتقاد دارد نیروهای ما باید 
در مجاورت اروندرود قرار بگیرند. اما یک نفر هم از افراد غیر نظامی 
شورای عالی دفاع، اندیشه ای را در ذهن داشت  که ما جنگ را در یک 
نقطه مناسب با برتری سیاسی و نظامی به پایان برسانیم. آن فرد  
آقای هاشمی رفسنجانی بودند. ایشان می گویند اگر ما به ساحل 
ارودند رود برسیم یک نقطه ای از عراق را گرفته ایم و می توانیم از 

موضع بالا جنگ را با قدرت تمام کنیم.

آرا و نظرات حضرت امام )ره( انحصاری و اختصاصی نیست
مشکلات جامعه را نباید به حساب امام )ره( و انقلاب بگذاریم

امام به نکات ریز توجه می کردند و تذکر می دادند

آرمان ملی: امام خمینی)ره( نه فقط در ایران که در دنیا به عنوان یک رهبر کم نظیر سیاسی و دینی شناخته شده است که توانست با پشتیبانی ملت 
ایران، انقلاب اسلامی را بر مبنای عدالت و انصاف در ایران مستقر کند، هرچند که با گذشت 44 سال از انقلاب برخی کاستی ها و مشکلات در حوزه های 
مختلف دیده می شود اما هنوز امام خمینی)ره( جایگاه خود را در میان مردم دارد، چراکه این خود امام )ره( بود که بسیار به مردم و ضرورت و اهمیت 
نقش شان در پیشبرد مسائل جامعه و حکومت تاکید می ورزید. این در حالی است که به عقیده بسیاری جمهوری مد نظر بنیانگذار انقلاب اسلامی طی 
سال های اخیر با چالش هایی مواجه شده است. هر چند که به عقیده برخی چند وقتی است که نسبت به خود امام)ره( نیز بی توجهی می شود. امری 
که آیت ا... سیدحسن خمینی نیز نسبت به آن از دستگاه های فرهنگی گلایه مند است. در همین راستا در آستانه سی و چهارمین سالگرد ارتحال 
بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و بررسی آرا و عقاید حضرت امام)ره(»آرمان ملی« با حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، عضو جامعه روحانیت مبارز به 

گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: صداوسیما در 
زمان امام خمینی)ره( چگونه اداره می شد. 
ایشان معتقد بودند »این رسانه هایی که ما الآن 
داریم، چه مطبوعات و مجلات و روزنامه ها و چه 
سینماها و تئاترها و امثال ذلک و چه رادیو و چه 
تلویزیون، در اینها آنی که از همه دستگاه ها 
بیشتر رابطه با انسان دارد تلویزیون است. از 
دو جهت: یک جهت اینکه مطبوعات هرچه 
هم تیراژش زیاد باشد، اولاً به اندازۀ سطح یک 
مملکتی نیست و ثانیا همۀ افراد نمی توانند 
استفاده کنند، برای اینکه تقریبا نیمی از 
جمعیت ما سواد خواندن ندارند تا اینکه از 
مطبوعات و نوشته ها استفاده کنند. سینماها 
در یک محیط محدود می توانند کار خودشان 
را انجام بدهند. رادیو هم در همه جا هست، 
در همه چیز هست، لکن فقط از راه سمع است. 
آن چیزی که در همۀ کشور، یعنی آن دهاتی 
که توی خانه خود نشسته در مرز و هیچ سواد 
هم ندارد، لکن چشم و گوش دارد، این از رادیو 
تلویزیون استفاده می کند. هم استفاده سمعی 
می کند، هم استفاده بصری، یعنی رادیو فقط 
استفاده سمعی دارد، رادیو- تلویزیون استفاده 
سمعی و بصری دارد، هم آن آدم نقشه ها را 
می بیند و هم طرح ها را می بیند و هم می شنود، 
بنابراین رادیو تلویزیون از تمام رسانه هایی 
که هست، حساس تر است. رادیو و تلویزیون 
می تواند یک مملکت را اصلاح کند و می تواند 
به فساد بکشد.« محمد هاشمی رئیس سازمان 
صداوسیما در زمان حیات امام خمینی )ره( 
به پرسش  های »آرمان ملی« پاسخ داد که در 

ادامه می خوانید. 

امام می فرمود که 
دولتمردان شرق 
و غرب همه یک 
حالت استکباری و 
استثماری دارند و 
می خواهند بر دنیا 
تسلط پیدا کنند 
تا خود را بهتر و 
بزرگ تر و بالاتر 
معرفی کنند. 
امام تعبیری در 
وصیت نامه خود 
برای آمریکا دارد 
که می گوید آمریکا 
تروریست بالذات 
است و جوهر 
وجودی اش این 
است که دیگران را 
تحقیر کند

نگاه امام خمینی)ره( به صداوسیما در گفت وگوی محمد هاشمی با »آرمان ملی«: 

صداوسیما جناحی و باندی عمل نمی کرد

   حسین علایی
فرمانده اسبق نیروی دریایی سپاه پاسداران 


